ZHONGGUO FENGXIAN TOUZI ZHANLUE YU ZHIDU

中国风险投资

战略与制度

李艺 刘文海 著



中国财政经济出版社

中国风险投资战略与制度

李 艺 刘文海 著

中国财政经济出版社

图书在版编目 (CIP) 数据

中国风险投资战略与制度/李艺,刘文海著.—北京:中国财政经济出版社,2003.11

ISBN 7 - 5005 - 6815 - 0

Ⅰ.中… Ⅱ.①李…②刘… Ⅲ.风险投资-研究-中国Ⅳ.F832.48

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2003) 第 093819 号

中国财政信用业版社出版

URL: http://www.cfeph.com.cn E-mail: cfeph @ drc.gov.cn

(版权所有 翻印必究)

社址:北京海淀区阜成路甲 28 号 邮政编码: 100036 发行处电话: 88190406 财经书店电话: 64033436 北京财经印刷厂印刷 各地新华书店经销 850×1168毫米 32 开 11.375 印张 272 000 字 2003 年 11 月第 1 版 2003 年 11 月北京第 1 次印刷 印数: 1—1 000 定价: 22.00 元 ISBN 7-5005-6815-0/F·5950 (图书出现印装问题,本社负责调换)

作者简介

李艺 女,1968年12月生于湖北,工商管理硕士、教育学硕士,副编审,现就职于对外经济贸易大学。公开发表《试论风险投资及其在我国的发展模式和政策取向》《信息化条件下的复制问题》等论文数篇。

刘文海 男,1965年1月生于陕西,博士,现为国务院研究室社会发展司处长。个人著作有《技术的政治价值》(人民出版社,1996年)、《发达国家社会保障制度》(时事出版社,2001年)等,在《中国社会科学》等杂志上公开发表论文约80篇。

目 录

류	言…									-							•••				(1)
Abst	ract	• • • • • •	• • • •			• • •		• • •		•••							•••	•••		••	(7)
第一	章	风险	投資	- 3	般	理	论										•••	•••		• •	(15)
	第一	节	风厚	金投	资	概	述	• • •												• •	(15)
	第二	节	风图	金投	资	的	形	式	•••	٠	• • •	•••		• • •	•••		•••			• •	(:	32)
	第三	节	风厚	金投	资	的	运	作	流	程				• • •	• • •					• •	(:	34)
	第四	节	风厚	金投	资	的	机	制	创	新						• • •					(4	40)
	第五	节	风图	金投	资	的	运	行	环	境				•••			•••	• • •	• • • •	••	(4	41)
第二	章	海外	风厚	验投	资	实	践	•••				• • •								••	(4	46)
	第一	节	海乡	小风	险	投	资	发	展	简	况	•••					•••			٠.	(4	46)
	第二	节	海乡	小风	险	投	资	:	案	例	研	究									((67)
	第三	节	海多	小风	险	投	资	发	展	述	评	٠								• •	(8	83)
第三	章	中国	风原	金投	资	实	践		• • •			• • •									(!	96)
	第一	节	中国	国风	险	投	资	的	发	展	简	况	与	主	要	障	碍			• •	(!	96)
	第二	节	中国	国风	险	投	资	:	案	例	研	究					•••				(1	07	1)
	第三	节	发月	展中	玉	风	险	投	资	的	意	义	及	可	行	性	•••			• •	(1	20))
第四	章	中国	风厚	企投	资	发	展	战	略			* * *									(1	29))
	第一	. 节	中国	国风	险	投	资	机	制		٠										(1	29))
	第二	节	中国	国风	险	投	资	模	式			•••								• •	(1	36	j)
	第三	节	中国	国风	险	投	资	政	策	取	向				•••						(1	50	1)

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

第五	章	中国	国风,	险	投资	的指	放出		• • •	• • •	••••				 	···	(167)
	第一	节	风	险	投资	撤出	台的	意	义	和	条付	件・		• • • •	 	***	(167)
	第二	节	风	险	投资	撤出	上渠	道							 		(171)
	第三	节	培	育。	中国	的二	. 板	市	场						 	• • •	(180)
第六	章	中国	国风	险技	投资	的夕	部	环	境						 		(224)
	第一	节	政	府	在风	险书	计资	中	的	责	任・				 		(224)
	第二	节	中	国人	风险	投资	子政	策	环	境					 	***	(232)
	第三	节	中	国	风险	投资	法法	制	环	境					 	• • •	(243)
	第四	节	中	国人	风险	投资	产市	场	环	境					 		(259)
	第五	节	风	险	投资	中が	服	务	体	系	••••				 		(280)
第七	章	中国	国的	风	硷投	资多	₹								 		(292)
	第一	节	风	险	投资	中台	力人	力	资	源					 		(293)
	第二	节	风	险	投资	家的	的塑	造	•••						 		(304)
	第三	节	凤	险	投资	家禾	月益	保	证						 		(309)
第八	章	风服	金投	资	的风	险管	理	与	防	范			• • • • •		 		(319)
	第一	节	风	险	投资	中的	为风	险				٠			 		(319)
	第二	节	风	险	投资	风险	立的	防	范	机	制·				 		(335)
	第三	节	中	国人	风险	投资	[风	险	防	范	策	格・			 		(344)
参考	文献											•••			 		(350)
后	记…														 		(355)

导 言

本书共分八章。

第一章是风险投资的一般理论,从界定风险投资的概念出发,论述了风险投资系统构成、风险投资的基本特征,介绍了风险投资的几种典型形式,并对风险投资的运作流程、内在机制和运行环境作了简要的分析。

第二章是国外风险投资实践,简要介绍了 风险投资在美国、欧洲和东南亚等国的发展历 史,总结了国外风险投资发展的原因和趋势, 并将国外风险投资的模式概括为三种主要类 型。

第三章是中国风险投资实践,介绍了我国 风险投资的简要发展历史,归纳了当前风险投 资发展中存在的主要障碍,并就深圳市发展风 险投资的经验作了典型案例分析,最后对发展 我国风险投资的意义和可行性进行了论证。

第四章是全书的核心内容,讨论了发展具有中国特色风险投资的整体构想,探讨了我国风险投资的模式设计,提出了发展风险投资的基本思路,阐述了风险投资可能的模式,最

后,提出了相关的政策建议。

第五章到第八章,是对第四章的展开和比较详细的阐述。

考虑到风险资本的撤出在风险投资系统中占有特殊的、重要的地位和意义,本书第五章用一个较大的篇幅来重点论述,分析了以二板市场作为风险投资撤出的主渠道的观点。这是一个大众化的、并不新鲜的观点。本书对当前各方面"炒"得十分热的、众说纷纭的关于二板市场的一些议论和观点进行了初步的梳理。

第六章是中国风险投资发展外部环境,从政策、法制、市场和风险投资特有的中介服务体系四个方面进行了分析论证。本章的分析表明,风险投资的发展绝对不是空中楼阁,它不可能离开其赖以生存的土壤——科技、政策、法律环境甚至政治、经济和历史、文化氛围。

第七章简要分析了塑造中国风险投资家的问题。这是有针对性的。许多学者认为,我国风险投资的发展之所以步履维艰,根本原因就是缺乏高素质的风险投资家。这种观点虽然片面,但也不是空穴来风。

第八章讨论了风险投资的风险防范问题。风险投资是一种高风险的投融资活动,为了管理和防范风险投资中的风险,必须从制度上、机制上有所安排。本章介绍了风险投资中风险的类型、防范的原则以及风险投资风险防范原则的一些具体运用。

全书的基本观点如下:

1.本文关于风险投资的定义援引自我国国务院有关部门发布的文件《关于建立风险投资机制的若干意见》,即风险投资是指向主要属于科技型的高成长性创业企业提供股权资本,并为其提供经营管理和咨询服务,以期在被投资企业发展成熟后,通过股权转让获取中长期资本增值收益的投资行为。风险投资是一个有机系统,由风险资本、风险投资人(或风险投资机构)和风险

企业三大要素有机组合而成。

风险投资的六个基本特征:一是属于高投入、高风险、高收益的投资;二是风险投资的主要投资领域是高新技术,主要投资对象是新兴的、迅速发展的、高成长的高新技术中小企业;三是风险投资是投资与融资的有机结合;四是风险投资是投资与管理的统一体;五是风险投资是一种权益资本;六是风险投资具有循环性,其资金运行的特征是"投资—回收—再投资"。因此,适时的资本撤出是风险投资的一个独特的本质特征。

风险投资的形式主要可分为四种: 一是传统型风险投资; 二 是风险租赁; 三是麦则恩投资; 四是风险杠杆购并和风险兼并。

风险投资的运作流程可分为筹资、投资和撤资三大阶段。首先,风险资本的形成,即筹资阶段,是风险投资的首要问题,也是风险投资公司面对的最困难的环节。其次,风险资本的运用,即投资阶段,是风险投资运作的关键阶段,它创造了决定风险投资成功与否的两个结合:风险资本与风险企业相结合;风险投资家与风险企业家相结合。再次,风险资本的撤出阶段,是一个完整的风险投资周期的完成阶段,从风险企业抽回投入的资本加上被投资企业增值的收益,是风险投资公司循环运转的目标环节,也是风险投资业正常运转的关键环节。

风险投资的机制创新体现在两个方面:投融资机制创新与企业组织管理创新。投融资机制创新表现在:风险投资实现了融资与投资的有机结合,融资过程中有投资,投资中又有融资。企业组织管理创新表现在:风险投资机构对风险企业经营管理的介入,以及不以取得风险企业的所有权为投资目的。

本书认为,与风险投资密切相关的环境因素集中体现在四个方面:一是开放的资本市场,多元化的资金来源;二是发达的产权交易市场,特别是专门为高新技术企业上市开辟的二板市场;

三是完善的技术市场和技术评估机制;四是政府政策支持,包括 税收优惠、政府补助、担保贷款、政府采购、直接投资研究与开 发等方面,其中,税收政策是核心。

风险投资的功能和作用集中体现在三个方面:一是有利于高新技术产业化;二是有利于推进企业技术创新;三是有利于推动金融创新和资本市场完善。

2. 通过分析美国、欧洲和东南亚一些国家风险投资的发展历史,可以总结出国外风险投资产生与发展的原因:一是技术创新与经济结构的变化,是风险投资业产生、发展的前提;二是成熟的股份制和发达的金融市场,是风险投资顺利发展的基础;三是政府的参与与扶持,是推进风险投资发展的外在动力、"助动器";四是完备的法律法规体系,是风险投资发展的基本保证。

国外风险投资的三种主要模式:一是美国的"官助民营"模式。美国风险投资的发展以私营风险投资公司为主,政府在发展规划、优惠政策、担保贷款等方面给予大力支持。二是日本的"官民结合"模式。日本政府与大公司、大银行通力协作,推动风险投资的发展。三是西欧"大企业联合、政府参与"模式,突出特点是许多大企业出面进行风险投资活动。这是一种以政府投资弥补私人投资不足的运营模式。

纵观世界风险投资的发展,有几个明显的趋势:一是风险投资资金来源多元化;二是风险资本投入方式证券化;三是风险投资激励措施法律化;四是风险投资日趋国际化。

3. 当前我国风险投资发展中的主要障碍: 一是风险投资的政策和制度环境不宽松。主要表现在现行的税收政策不配套和缺乏相应的法律法规。二是风险投资的投资主体责、权、利不清晰。具体表现在我国风险投资机构的绝大部分资金来源是政府财政拨款,社会上非金融机构资金十分有限,同时缺乏优秀的风险

投资家和风险企业家。三是风险投资的运作机制不完善。我国目 前既缺少真正的风险企业,也缺乏健全的产权交易市场和股票交 易市场。

发展风险投资对我国社会主义市场经济具有重要意义:一是 发展风险投资是推进高新技术产业化的重要手段,也是我国实施 "科教兴国"战略的必然选择;二是发展风险投资有利于优化配 置资源,提高资金使用效率,丰富投资方式;三是发展风险投资 有助于在高新技术行业明晰产权、建立现代企业制度,也有助于 优化和改善我国产业结构。

我国发展风险投资的可行性和有利条件:一是有利的宏观环境,为发展风险投资创造了良好的外部环境。经济的持续、健康增长,从根本上为发展风险投资创造了最重要的前提条件。二是高新技术层出不穷,高新技术产业日益壮大,高新技术开发区形成群体,是我国风险投资发展的重要支撑。三是股份制和证券市场逐步发展和完善,金融体制改革不断深化,为风险资本的健康流动提供了基本保证。

4. 本书认为,发展我国风险投资的基本思路是:必须按照市场化原则,建立和完善风险投资的进入、撤出和监管三大机制——是建立风险投资的进入机制,需要解决风险资本来源和风险资本的融资方式两个问题;二是为了建立我国风险投资的撤出机制,需要开设二板市场和柜台交易系统,大力发展资产管理公司;三是要发展我国的风险投资,必须建立和完善严格的风险投资监管机制。

借鉴国外经验,结合我国实际,本书认为,我国风险投资在发展初期应该选择的模式是:"政府激励引导,机构投资者作为投资主体,基金作为优先组织形式,市场化机制运行。"

(1) 政府激励引导。一是设立政府风险投资补助基金;二是

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

提供信用担保;三是税收优惠政策;四是完善有关法律法规;五 是完善证券市场功能,逐步建立二板市场。

- (2) 机构投资者作为投资主体。我国风险投资的投资主体当前宜以金融机构以及大集团、大企业等机构投资者为主体,但今后要积极创造条件吸纳社会和个人投资者,逐步形成多元化的投资主体体系。
- (3) 基金作为优先组织形式。风险投资机构的组织形式主要有基金制和公司制两种。在我国,应优先发展风险投资基金,同时适当发展风险投资公司。
- (4) 市场化机制运作。主要解决好两个问题: 一是公平的市场准入制度; 二是便捷的市场撤出机制。

本书对发展我国风险投资的政策建议如下:

- 1. 规范高新技术企业,制定科学界定高新技术产业和为企业进行技术定级的标准和办法。这是发展风险投资的基础性工作。
- 2. 正确定位政府的角色, 充分发挥政府在营造风险投资制度和政策环境中的主导型地位。
- 3. 尽快建立适合我国国情的风险投资基金,使之成为风险投资的主导性组织和管理机构,并按照市场化模式运作。
- 4. 积极创造条件,以建立二板市场为突破口,尽快开通风险投资的撤出渠道。
- 5. 加强对风险投资的风险管理。建立对风险企业的有效监督机制;创新金融工具,降低风险投资的风险。

Abstract

This thesis consists of eight chapters. Chapter one is the brief introduction to venture capital investment. Beginning with the definition of venture capital, this chapter introduces the systematic components, the basic features, and several typical forms of venture capital investments, and analyzes the operation procedure, inherent mechanism and operation environment of venture capital investments. The second chapter is the case analyses of foreign venture capital practices. It briefly introduces the development history of venture capital in the U.S., and countries in Europe and South - east Asia, summarizes the reasons and trend of the development of venture capital investment in foreign countries, and categorizes foreign venture capital investment into three types. The third chapter is about the practices and thoughts of venture capital investment in China. In this part, I briefly introduce the history of venture capital

investment in China, summarize the major obstacles in venture capital investment development, analyze the experience of venture capital investment development in Shen Zhen, and finally discuss the feasibility and advantages of developing venture capital investment in China. The fourth part is the core component of this thesis. It discusses the existing models and policies in developing venture capital investment in our country, proposes the basic thoughts of developing venture capital investment in China, illustrates the possible models, and at last, proposes the related policy suggestions.

From chapter five to eight, this book explains the viewpoints of chapter four in detail.

The main opinion of the book are as follows:

- 1. The definition of venture capital investment is adopted from "Opinions on establishing venture capital investment mechanism" stipulated by the State Council, P.R.China. Venture capital investment refers to the investment behavior that provides stock property capital, at the same time, business administration and consulting services, in order to get added value though transfer stock property after the invested firms have been matured. Venture capital investment is a systematic system, and comprises of venture capital, venture capitalist (or venture investment institution) and venture firm.
- 2. Venture capital investment has 6 basic features. First, it's a type of investment with high investment volume, high risk, and high reward. Second, the investment focuses on high tech sector, and targets at emerging middle and small sized high tech firms with high growth rate. Third, venture capital investment is the combination of investment and financing. Fourth, venture capital

Abstract 9

investment integrates investment and administration. Fifth, venture capital investment is a kind of equity capital. Sixth, venture capital investment is recyclable. The feaure of capital operation is "invest—recycle—re—invest", so the withdraw of capital at proper time is the unique and fundamental feature of venture capital investment.

There are four major types of venture capital: the traditional venture capital, the venture leasing, Mezzanine financing, and venture – backed leveraged buyout and venture – backed mergers and acquisitions.

The operation procedure of venture capital investment consists of three stages: financing, investment, and withdrawing. The formation of venture capital, e.g., financing, is the major problem of venture capital investment. It's the foremost difficult stage for venture capital investment firms. Secondly, the utilization of venture capital, i.e., investment stage, is the most important stage. It creates the two combinations determining the success of venture capital investment; the combination of venture capital and value added opportunities and the combination of venture capitalists and venture entrepreneurs. Further more, the withdrawing of capital is the finalizing stage of venture capital. Withdrawing the invested capital and the value added profit is the purpose stage of venture capital, also the key stage of properly operated venture capital.

The inherent mechanism of venture capital investment is reflected in two innovations: the investment and financing innovation and management innovation. First, venture capital integrates capital investment and financing. The two processes are intermingled. Second, venture capital investment reflects management innovation. Four key environmental factors are highlighted as important to venture capital investment in this thesis. The first factor is the opened capital market, diversified capital resources. The second factor is developed property rights exchange market, especially the second board market designed for the listing of high – tech firms. The third factor is matured technology market and technology appraisal mechanism. The last one is the support of government policy, including tax induction, government subsidy, guaranteed loan, government purchasing, research and development in direct investment, etc. Among them, tax policy is the core factor.

The function of venture capital investment lies in three aspects: beneficial to commercialization of high technology; beneficial to promote technical innovation of enterprises; beneficial to promote finance innovation and the completeness of capital market.

3. Reviewing the history of venture capital investment in the U.S., and countries in Europe and South – east Asia, I summarize the four reasons leading to the emergence and development of venture capital investment in these countries. Technical innovation and the change of economic structure are the prerequisite of the emergence and development of venture capital investment industry. Matured shareholding system and developed finance market are the cornerstones of the smooth development of venture capital investment. The participation and support of government is the external motor of the development of venture capital investment. Finally, the completed law system is the fundamental guarantee of venture capital investment.

There are three major venture capital investment models in for-

eign countries. The first one is the "supported by government, operated by private" model. In the U.S., private venture capital investment company is the main body of capital investment organizations, and government provides strong support in planning, stipulating privileged policy, and loan guarantee. The second is the "combination of government and private" model. In Japan, government, big companies, and big banks together promote the development of venture capital investment. The third one is the European model of "alliance of big corporations and participation of government". This is a model which aims to compensate the inadequacy of private investment by government investment. The distinct feature of this model is that the big corporations are engaged in venture capital investment activities.

There are several apparent trends in the venture capital investment in the world. The first is the diversified venture capital resource, the second is that investment takes the form of security, the third is the legalization of the means of motivating venture capital investment, and the fourth is the internationalization of venture capital investment.

4. There are three major obstacles in the development of venture capital investments in our country. The first is the restricted policy and institutional environment. This is embodied in the unmatched tax policy and the lack of related legal regulations. The second is the vagueness of the responsibility, right and benefit of the investors. The most part of the capital resources comes from the appropriation of government finance, capital from non – financial institutions is rare in the society, and prominent venture capitalist and